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z 10 . zas ed ání vědeckého kol egi a pe:dat.~ogi ky a ps ychologi e (jSAV 

c.ne l?o pr osinc e :..965 v Praze 
---------- -------- --- ---- --- ------ -------------- ----------- --

Pří-:o!:!:ri.i : :p~of . V1.. ~ard y , cioc .IvLCipr o. pr o f.K . Galla, doc . E.Hiblas, 
C..i..ko :resp. v. C1"1..Cíelar ; doc.J ,Ko"to č;dr.D.Kováč,dr.B . Kujal , 

prof . J . Li nhart,p= of.T . Pardel, doc . J.Skalková 

Or!;luven.i : č~ . Loresp,J . -.-áňa: pro f.G . Favlo-rič 

Přizr.áni : d.r . ....!, !fo7otn ý ~T K.SC, dr . ~:. Lauscn.mannová JPV CSAV, 

:.~ Z~p~e!al. ::CsAV, J K~rášek, v. Pec .( .. .J.. doc . ~ -Hausenblas, 
P- o_ . K. ·. odicka, prof . l,i . Valouch, dr. 1J. Ledvinka 

----------------------------- -------- ------------ -----------------
Zasedár-.í kolegia zahájil a řídil jeho místopředoeda prof . 

Vl . ':ardy • 

I . ~~~~ceE,~ - XXI. _ -.ra;!;ného _ silromáždě1 í _ ělenů --CSAV / _pr of ._Chmelař/ . 

Stručnou zprávu o XXI . valném shromáždění přednesl praf . 
Ch!rle:.ař . Obšírněji se zab ýval rei eráte m akademika F.Sorma a Úkoly 
plyno·.1.eíDi z ·ll.Snesení XXI . valného shromáždění členů CSAVo 

V discisi by},posouzeny Úkoly zejména z hlediska potřeb rozvoje 
ped~gogik"J a psfJhologie . Kriticky se vyslovi+o kolegium k návrhu 
na reorganizac~ kolegi~ CSAV, který nebyl dostatečně připraven 1 
-takže ovliv-ni: c.iskusi a odvedl pozornost od vážněj; í cL otá zek . 
~alš í kritické připomínky se týkaly návrhů , které předkládalo 

kolegium k projednání v presidiu ŮSAV a které nebyly dosud usku 
-'cečněny . Podle náz or u některých čler.i': nebyl v r eferátu akademika 
F. Sor~a přesně vyjádřén podíl vysokých škol na státním plánu ba 
da~elského výzkur:u. • 

Zá-rěre!'.! se kole;giur; usnes:::..o ,~a11ěti t svoup r cj.ci v ro uv i slosti 
s usnesením Y...XI. -,a.lneho shromaz ~ěn1 na tyto úkoly ! 

:; Sous"tředi~ síly a prostředk-J na Úkoly st,pl.výzkumu a hl3dat 
cesty , jak je jich výsledky aplikovat rychle v praxi ; 

2/ .Jc:fonči t přínravu vědeck :-ích podkladů pro jednání XIII . sjezdu 
KS~ a ro zpracovat -.rýsledky sjezdu pro pedagogiku a psycholog i i ; 

,/ Spolupracovat na přípravě clou.h odobéhc výhledu dalšího roz~oje 
čs r_á.rodního hospodářství, zeJLéna s přihlédnutím k lidskemu 

4/ Podněcovat, kde je to možné : kontak ~y a spolupráci s průmyslo,rý
:-;i podnik-;; 

5/ Prchlou.bit spolupráci pracovišť Akademie s vysokýmiriškolami; 

6/ Usilo1.-at o efekti~mí formy JJez_národní spolupráce v oboru 

pedagogiky a psychologie ; , 
7/ Zdokonalit řídící činnost kolegia a pr opracovat koncep?n 1 otázky 

dalšího re'?;voje akaci.:;Jr.ických pra.covi šť v obo ru pedagogiky a 

psychologie. 
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.1..L. iiedořešen? otázky na·,rrhovaného Ps;ychologického ús1;avu CSAV 

l~~~!~~-E;~-E~i~~~!~f~~L _________________________________ _ 

v ~a ~ákl~dě porady pfeds~uú vědeckýcn ~o~e~ií projednalo kolegium 
1:-ekter~ oi;azky llb.vrhovaného Ps~·chologic:i{éhc u.s:;a--r.1 "',SA7 a P? 

0.1.skus:... setrvalo až na dílčí Ú.prav·.-¼ia s·.rér:: .,...ú-iocL--:íi:1 návrhu 1 pokud 
jde o umístění ústavu. Současně b··Íc-,jioporučéno. abv byl ještě 
zvlášť ~rojednán a zpřesněL návrhvna ~ater~álr.i a personální vy -
bavení usta-~u . -

Kolegilll!i 

1/ projednalo některé otázk-J na\·rhov~ého Psychologického ústavu 
CSAV a setrvalo až na dílčí úp:ra,ry na svJ!.: pů.7odním návrhu; 

2/ pověřilo čl . koresp . 7.ChLelaře . prof . Tardyho a prof . Linharta 
vypracováním náyrhu n:a.teriáLn.ího a personálního zajištění ústavu • 

III . Výsledky prověrky kádrů PÚ JAK CSAV /doc . Skalková, prof . 
Pavlovič prof . Tardv/ . 
--------L----------- ~--------- ---------------------------

Na základě usnesení Ide')logické komif,e úV r:sC "O naléhavých 
Úkolech pedagogické vědy" , seznámila kolegilll!l s výsl:rlky prověrky 

v Pů JAK CSA~doc. Skalková. Upozornila, že jde o podkladúvý mate 
riál pro komplexní řešení sítě pedagogických pracovišť . Materiál 
doplnil prof. Tardy o výsledky pro~ěrky v odd . pedagogické psycho 
logie ústavu . 

Diskuse se týkala ze'jména zaměření Pů JAK CSAV, stanovení 
oblastí výzkumů, pro j9jichž zajištění jsou v ústavu kádrové před

~oklady a úpravy některých formulací zprávy. Vnii;řní rozčlenění 

ustavu bude třeba přizpúsobit vyznačeným téuatický • okruhům . 

Kolegium 

vyslovilo souhlas se zprávou o prověrce kádru v Pů J.A.K ŮS ... -1J' 

s tím, že komise ji upraví podlj připo~ínek z diskuse. 

IV. Koncepce vyučování české!!!u jazyku a pracovní plán jejího 
dalšího zpracování /V.Pech a ko• ise pro pedagog~ku/ 
------ --------- -------------- ------ ---------------- ------

Předloženou píse:rmou zprá'1'11 :-~·átce uvedl V . Pech, doc . Hausenblas 
a prof . Vodička, 

V 0bší rné disku~i byla navržen[ koncepce oceněna kladně . Při

pomín.~y se týkaly dílčích otázek, etap řešení, souvislostí s 

jinými učební~i předměty, koordinace práce aj . Bylo konstatováno , 
že řešení Úkolu klade značné nlroky na spolupráci psychologú, pro 
niž nejsou příznivé podoí:nky. _foní1closud specialista, který by se 

za·oýval psychologickými problé! y osvojování jazyka . 

Závěrerr; konst'.:.tovali proť . Vodička a doc. Hausenblas , že při
pomínky ~olegia jsou vesměs v souladu s předloženým materiálem 
a bude k n:.m přirilódnuto při jeho ko:i.1ečné úpravěo 

Kolegium 
vyslovilo so~las s návrhem koncepce vyučování česk~mu jazyku 
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a pl án em dalšíh o j e ,jího zprac ování s tím, že 
a/ bude uprav en dl e připomínel• z dis kuse; 

b/ komis e pro pPdagogiku 'urč:í člen<.1 kol egia, který bude odpovídat 
v kol egiu za koordinaci t ohot o Úkolu Jdo příštího zasedání 
kol egia/ . 

V. Statut a pracovní nápň Kabin etu pro modernizaci vyučování 
~~!~~~~~ce a fvzic e Jprof.Valouch a komise pro ·pedagogiku/ ------~--------------------------------------------
S návrhem pracovní náplně Kabin etu pro u1odernizaci vyučování 

při JCM.17 seznám i l přítomné pr of . Valouch . Zdftraznil , že návrh byl 
kladně přijat ltSK, čl . koresp . J . Pluhařem a vědeckými kolegii mate
matiky a fyziky esAV. 

V diskusi uvítali členové kolegia zřízení Kabinetu , neboť 
modernizaci vyučování matematice a fyzice nelze řešit bez odbor
n~ků těchto věd . Kritické připomínky byly vysloveny k ne dosti 
vyraznému vymezení specifičnosti Úkolu a profilu-Kabinetu na 
rozdíl od zaměření a Úkolú jiných pracovišť, která se zabývají 
otázkami vyučováni ~vedeným před.mětum. Rovněž by měla být výrazněji 
vyznačena spolupráce s těmito pracovišti a jinými vědními obory, 
zejména s psychology . 

Závěrem prof . Valouch zdůraznil: že Úkolem Kabinetu bude 
zorganizovat spol upráci širokého okruhu odborníků a s jejich pomocí 
řešit problémy vyučování na zákl~dě moderní koncepce matematiky 
a ffziky, která by byla na úrovni současné vědy. 

Kolegium 
vyslovilo souhlas a/ s návrhem statutu a pracovn í náplně 

Kabinetu pro modernizac~vyučování při JCMF s tím, že bude přesněji 
vymezena SIB cifičnost Úkolu a přihlédnuto t dalším připomínkám 
z diskuse Jprof . Valouch do konce r . 1Y65/; 

b/ s odměnou Kčs 500,- vedoucimu Kabinetu a 
Kčs 200,- vědeckému sekretáři. 

VI. Vzorové studijní plány pro aspir anty/ komise pro pedagogiku a 
komise_pro_psrc~~l~~~ii ______________________________________ _ 

K otázce vzorový ch studijních plánú pro aspiranty v oboru 
pedagogiky předložila pís emný návrh doc . Skalková. 

v diskusi byly náměty komise kladně .hodnoceny a konstatováno , 
že maji obecnější význam a přesahují pravomoc kolegia. Rovněž 
prof . Tardy sdělil, že komise pro psychologii nedoporučuje vzorová 
studijní plány v doslovném swyslu vypracovávat , ale že pokládá 
za vhodné doporučit, aby přf'dsedovó komisí pro obhajoby sjednotili 
na Apo1ečncj poradě požadavlry na. výběr aspirantů, na kandidátské 
zkoušky a obhajoby kandidátských disertací .Jin ak pokládá komise . 
pro psychologii nové sn1ěrnice pro obhajoby }:andidátských disertaci 
za zcnl~ dostačující. 
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h.o .L: git ... ": 

l/ vzalo se so, •,1:1.ase,:.: nu vJdon,í návr1q kor .. ú;e pro pedagogiku a 

komise pro psycholoBii; 

?/ n„me~l~ -~c zn.:.,la:t; núměty vypracovanc komisí p:ro pedagogiku 

presidiu CSAV / sekretariát kol Pgia/. 

YII. ~:~!:~~~ ~rgani.:::ační řádv pracovišť /dr . Ledvinka/ 
- --------------~----------- ----- --------

Byl?~~zato z pořadu vzhledem k tomu, že organizační řády 

Pr;-covi~ -G bude třeba řešit· až na základě nové organizace společen

skych ved~ 

VIII. Kontrola zápisu 
------- --------

K bodu I. ad 2/ sdělil profo Linhart , že bude jednat o otázce 

hypno:i:-ad:.í..e s předsedou vědeckého kolegia fyziologie a lékařských 

věd CSAV během ledna 1q66. 

K bodu IVo Zprávy z presidia CSAV usneslo se kolgiurr: na návrh 

k<?mise _pro pedagogiku obnovit ná\~rh na odm_ěnu CSAV práce "Hypo 

t~z~ vyvoje pracovního profilu odoorného dělníka a středního 

odborného pracovníka v odvětví strojírenství 11
• • 

K t~muž bodu ~dělil dr . Kojzar, že připomínl~y presidia CSAV 

k návrhu na budováni pedagogic~ého pracoviště SAV byly přejaty od 

předseduictv<-, SAY a t:·kaj í se umístění pracoviště. Přesné znění 

bylo srl.ělen0 1 r"f. Pavlt)vi čovi o 

K bodu V t ad. 4,' info:rmovaJ ko:13 gium dr . Kojzar , že na l\fŠK nez í

skal ·oli=sí infornace týkající se spolupráce na Úkolu Zhodnoce ní 

krátkodobýcn ope.trení ke zkvalj tnění výchovy a vý1Lky ve školské 

souctavě. Ko:Legiu.m vyslovilo souhlas , aby o plnění tohoto usnese 

ní. b„ lo inf ormová!~o p-v-esidhJJ:: .13. :-ákladě návrhu pedagogické ko 

mise, 

K bodu V c al 6ť é:. 7/ s0unlas::'...lo koJe gium se spojením těchto 

úlcolú a jejie;: projednáním :-ia l"'dnové.m zasedání kolegia . 

IX. ZpTavy i p:~esi~ia 
-----·----------·-·-

P:r ,f, Tardy in1 01:-~oval při ~;ornné: o poradč predsedú kolegii u 

::1.lcadl,~ii::a V" .:~.ťlé:1.J?J?E:I.. Ne. túto sc:1úzi :.iylo ulože. no kolegiím do 

konce ,_0dna p:roj8r1Ilc-.t nJ_měty; kter~ by bylo t.i"eba projE?dnat v 

souvir:;lost i s"' ~mlouvov.. w8z;J_ t;SAV a. Sovětskou aké:l.de~ií věd . Nál'liěty 

p!·o j ecli:ie,j 1 kon;i ~e pro }?0~agot:;i.l:u a korr.i_se pro psychologii / pr o 

lednovc zasecla;11 kolegia/ o 

l(olegiur:1 vza.Lú na. '-ědomi zápis z Ir zar:;ecm.ni presidia CSAV 

dn~ 2.12.1965, 
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X. Různé 

1 . Obor,)vá komise sv•rš - · · 
pozádala kol · • ·. '. _ pr~ uci 1,t_: lstv:, pd.ago8 h.u. a. r,s·•chologii 

fakult jak eg1.UI:1 '?_~-YJ~dren1 k zarazeni r:ěi:-'-erýct pedagogických 

k . . 0 pracov~s1, vedecko - pt:daéogickýcr .. :=01e gium po-rěřilo 

k~~~:ta:ro pedagogiku, aby návrh :pf::..pra·,-ila pro ledno·vé zasedání 

?• K při~)·omínkám I,íŠK týkajícíc se srec::..al::..zací -; ::,boru peda 

~ogiky a P~YC1:olo~ie bylo :or...statov::h"'o: že dop:=...něr:: sr,ecializaoí 

Jak nav:1:,-UJe l'iiSK Je v sou2.adi.A. s :pú-~·ofu:..i.:: !lá·-r.r:c..~ irn:..egia, který 

byl. na zadost presidia zážen . ?ok ..... d jde o :ps:,·c!:.o:og::..i navri1la 

komise pro psychologii v souladu s př:::oo.::í:n.ka.r...::.. .~S-.t: t:-,-to speciali 

zace : ob~cná psychologie, sro 0 -návací rsycho:og:.e, ontogenetická 

psy?holoip.e, sociální ps:·chologie, peaago 6 _;_ck2. :ps:·chologie, ::psycho-

• 
lo~ie, Pl:ace, zdravotnicl{á psyc~_olog:.e, psychc:ogie tělesné výchovy, 

VOJenska psychologie, psychologie UI:1ěr-íe 

_KolegiUJ::1 vzalo se souhlase!!:}r.a vědo~í. 

_3. Prof . Tardy informoval kol&gi~ o předběžném stanovisku 

Statní komise prqvědecké hodnos"ti, která navrhuje, aby obdobně 

jako je tomu na Slo,-ensku, byla i v Praze :pouzP. jedna kumise pr o 

obhajoby kandidátských dise~tací pro obor ~8ll ~ 1802 /psycho 

logie a pedagogická psychologie/o 

Kolegium vm lo se souhlasem na vědo~í. 

4 . Ediční záležitosti 

a/ Kolegitu:1 vyslovilo souhlas, aby na návrn komise pro psycho 

logii byl do ed~ční komise přibrán dr . V.Břicháček . 

b/ Kolegium pověřilo zhodnocením ediční čin..">'losti v r . 1965 

pr of . Chmel~ře 7časopis Cs . psychologie/, :prof. T. Pardala /časo

pis Acta psychologica/, publikace v oboru psycrologie dr . 

Brichcína, doc . E . Koukala /časopis Pedagogika/: publikace v 

oboru pedagogiky J . Kyráška, 
c/ Ediční komise kolegia se sejde dne ll . 1.:966 v 9 hod . v 

Celetné 20 , na katedře pedagogik··, • 

d/ Kolegium schválilo náJ.:iět J . Kyrášek : 7ýYoj pedagogic1:é 

soustavy Komenského pro NCSAV. 

5. Doc.Kalibán z katedry speciální pedagogiky lI'L předložil 

návrh koncepce Úkolu Výchova nravně narušené a del::..nkve!l-cní ~lá 

deže "IT domovech pro obtížně vychova-celr:.é. Sdělil, že _IšK nedošlo 

dosud k rozhodnutí, zdali by Úkol r1ě:;. být zafaze:!'!. do resortního 

nebo státního -plánu. 
KolegiUI!l ~aujalo kladné stbnovisko k p~edloženému uateriálu 

po~tránce obsahové a pověřilo doc. Skal~~cvou projedr..ání~ o;rgani 

začního začlenění Úkolu !la l Š!L 

6. Kolegium Sd usneslo, aby hod!loce!lí činnosti a návrh plánu 

práce v r . 1966 vypracovali slovenští člano-:~é, a to prof . Pa,~lovič, 

doc . Kotoč, dr . Kováč. 
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7. Kolegium souhlasilo, aby zasedání kolegia byla r-0s~.e dní 

pá~e~ v měsíci. Příští zasedání bvde tedy 28 . ledna 1°66 . 

8. Prof . lardy sdělil, že doc .Barnet nepřija~ předsednictví 

v komisi pro otázky vyučování cizím jazykům . , ~ 

KolegiUI!l vzalo na vědoreí a usneslo se požádat proi . t:al1re . 

Q . Prof.Tardy informoval pfítcnné: že se ve dnech 13 . al4.:2 : . 

1Q65 konal celostátní seffi~r.á= r.;.a, téwa Ctáz~~· užití ~Jbernet~c~ycn 

a ILatematických modelů -., percer,ci a ·..ičer:í . Ko2:gi"':.11!, \."Zalo na vcdomí • 

10 . Kolegium vyslovilo souhlas: aby PhJr . 7 .A~ersT<aldovi od? · 

prac . VÚP v Praze a M.l;ovákové, odb . asis1; . r.a !!:atedře pedagogiky 

UPa v Olomouci byla na základě úspěšné obhajoby kandidátské 

disertace dne 16 . 12 . 1965 přizná.na vědecká hod..~ost kandidát peda 

gogick:ích věd . 

11 . Kolegium projednalo návrh dr . Střížo-..·é na zcěnu názvu Úkolu 

Nové pojetí vyučování cizím jazykům a je toho názoru název zatím 

neměnit . Zrtěna by byla možná v dalšíl:'.l prováděcí.:; plánu až s vy 

pr acováním koncepce '.Íkolu . Název má zatí • pracovní povahu . 

12 . Prof . Linhart oznámil ,. že Psych.ologická společnost na 

Slovensku pořádá konferenci na podzim v r . 1966 na téma Problémy 

učení a vývoje , kte r é se kr yje s r~ánovanou konferencí PúJAK 

a pr oto navrhl přeloženi této konference na r. ll ( 7 • Kolegium 

vyslovilo s odsunem konference sounlas . 

13 . Kolegium do~oručuje ke kladnému vyřízení žádost Psychologie

ké SDolečnosti o úhradu sjezdových poplatků zahraničním odborem 

CSAV pr o Účastníky psychologického kongresu v 11oskvě . 

Zasedání skončilo v 14,30 hod . 

Zapsala : Simová 

Schválil: · . 

pr of . Vl. Tardy v . r . 
místoiředsed.a vědecr.ého ~o:egia 


